
Proč  je  váš  hlas  důležitý?
Volby do Akademického senátu
FF UK se blíží
Akademický senát FF UK vyhlásil volby pro nadcházející senátní
období 1. 2. 2025 – 31. 1. 2027, uskuteční se 4. –
6. 12. 2024 elektronicky prostřednictvím webové aplikace. Své
zástupce volí na fakultě zvlášť studenti a zvlášť akademičtí
pracovníci. Činnost senátu přibližuje v rozhovoru člen volební
komise Ondřej Vinš, který volby připravuje a řídí. 

Ondřeji, můžete nám objasnit, čím přesně se senát zabývá? 

Akademický  senát  je  podle  Statutu  FF  UK  samosprávný
zastupitelský orgán. To znamená, že členové a členky senátu se
rozhodují pouze podle svého nejlepšího svědomí, nejsou vázáni
jinými příkazy či agendami a zodpovídají se členům a členkám
akademické  obce,  kteří  jim  dali  hlas.  Když  to  trochu
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konkretizuju, senát a děkan či děkanka fakulty by v ideálním
stavu  měli  spolupracovat  v synergii,  neboť  se  podílejí  na
řízení ohromného celku, jakým je naše fakulta. 

Můžete  dát  konkrétnější  příklady  toho,  jakým  způsobem
ovlivňuje  senát  dění  na  fakultě?   

Na prvním místě bych samozřejmě měl zmínit volbu děkana či
děkanky, což bude jeden z úkolů nového senátu. Sám jsem byl
členem  senátu,  který  zvolil  současnou  děkanku.  Předcházela
tomu jednání s oběma kandidáty, kteří vysvětlovali svou vizi
vedení fakulty. Očekávám, že se něco takového odehraje i nyní.
Nejde tedy jen o samotnou volbu, ale rovněž o tuto diskusi
kandidátů.  

Neméně důležité je schvalování vnitřních předpisů a rozpočtu
fakulty, návrhů akreditací jednotlivých oborů, členů vědecké
rady nebo třeba nyní velmi aktuální a diskutované slučování
některých  základních  součástí.  Působím  na  jednom  takovém
sloučeném ústavu, což právě vždy musí projednat a schválit
senát.  

Na jaké části se senát dělí? Můžete přiblížit, jaký je rozdíl
mezi  studentskou  a  akademickou  kurií  a  co  má  na  starost
předsednictvo? 

Náš  senát  má  31  členů,  což  se  mimochodem  na  fakultách
Univerzity  Karlovy  různí,  kupříkladu  Fakulta  humanitních
studií má v senátu 15 členů. Vzhledem k velikosti a oborové
pestrosti naší fakulty to vyšší číslo dává smysl. Dále se náš
senát dělí na dvě kurie – pedagogickou s 16 členy a
studentskou  s 15  členy.  Při  hlasováních  pléna  se  však  už
vytvářejí  koalice  napříč  kuriemi  skrze  názorovou  shodu,
neplatí nějaký kastovní systém student/akademik. Předsednictvo
je pětičlenné, předsedou senátu je vždy pedagog. Připravuje a
shromažďuje  podklady  pro  každé  zasedání  a  předseda  senátu
potom zasedání řídí a moderuje diskuzi, jež někdy bývá velmi
košatá a prostoupená emocemi.



Jak se akademik nebo student stane akademickým senátorem? Co
vše obnáší proces kandidování?

Měl by si přečíst Jednací řád senátu a v ideálním případě
navštívit alespoň jedno zasedání, aby si udělal představu, co
senát může, a co naopak v jeho gesci tak úplně není. Pokud se
poté rozhodne, že má dostatek času a energie a chce něco
udělat  pro  dobro  fakulty,  může  kandidovat  buď  sám,  nebo
v nějakém  volném  uskupení,  což  byl  i  můj  případ.  Sepíše
základní teze a hodnoty, kterých se chce držet, a pošle je nám
jako  volební  komisi,  která  posléze  vše  zveřejní.  Pak  už
záleží, zda osloví dostatek voličů.

Jak  probíhá  běžné  zasedání  senátu?  Může  se  na  něj  přijít
podívat kdokoliv?

Běžná zasedání schvalují věci nezbytné pro provoz fakulty a
jednání jsou ze zákona veřejná, proto bych každému členu či
člence naší fakultní obce doporučil, aby se přišli podívat.
Týká se to nás všech, ač se to tak na první pohled nemusí
zdát.

Všichni členi akademické obce fakulty mohou senátu podávat
podněty, které by si přáli projednat – jde o věci, které je
trápí,  které  chtějí  změnit.  Jakým  způsobem  vám  je  mohou
předat? A s čím se na vás nejčastěji obrací?

Ano, na stránkách senátu je e-mailová adresa, na kterou je
možno  takový  podnět  podat.  Předsednictvo  ho  pak  případně
zařadí jako bod programu na nejbližší zasedání. Podněty se
týkají třeba toho, že někdo má pocit nespravedlnosti, chce
otevřít  nějaké  palčivé  téma  a  tak  podobně.  Budu  rád,  aby
každý, kdo tohle čte, věděl, že se na senát může obrátit.

Proč by studenti a zaměstnanci měli věnovat čas volbám do
senátu? Proč stojí za to do senátu volit?

Volby jsou online a zakliknout pár jmen vám nezabere mnoho
času. Zajistíte tím ale na dva roky to, že o chodu fakulty



budou rozhodovat lidé, které třeba znáte a věříte jim.


